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Milí spoluobčania, Račania,
posledné decembrové dni prežívame v predvianočnej nálade. 

Chystáme sa osláviť príchod nového roku, ale je to aj čas bi-
lancovania i robenia nových plánov a predsavzatí. A ja osobne 
chcem zhodnotiť, aký bol rok 2009 v Mestskej časti Bratisla-
va - Rača. 

Vo funkcii starostu som už tretí rok, a to je dosť dlhý čas na 
to, aby bolo za mojou prácou vidieť výsledky. Ak by neboli, 
a dával som Vám iba ďalšie sľuby a hľadal výhovorky, tak by 
som potom na poste starostu nemal čo robiť. 

Občas sa mysľou vraciam do problémov, ktoré som musel 
riešiť pri nástupe do funkcie, a ktoré mi zanechal predchádza-
júci starosta. Pri tejto spomienke mám stále „zimomriavky“. 
Veď mestskej časti hrozila nútená správa, mala miliónové dlhy, 
o majetok obce sa nikto nestaral a dokonca obyvateľom hro-
zilo, že budú v zime v nevykúrených bytoch s odstavenou vodou, 
nevyvezeným odpadom, i napriek tomu, že si nájomné poctivo 
platili. Už z toho nič neplatí, ale nemali by sme zabudnúť, že aj 
takto sa dá hospodáriť.

Obzriem sa v krátkom prehľade späť do roku 2009. Chcem 
zanalyzovať čo sa nám podarilo, ale aj spomenúť veci, s ktorý-
mi nemusíme byť všetci spokojní.

Začala sa dlho očakávaná rekonštrukcia Nemeckého 
kultúrneho domu. To, ako prebieha, môžu vidieť všetci 
občania. Množstvo napísaných a vyslovených uznaní je len 
jasným dôkazom toho, aký dôležitý je tento kultúrny stánok pre 
Račanov a ako vnímajú jeho rekonštrukciu.

Obecný dom tiež prešiel kompletnou rekonštrukciou. Stal sa 
jednou z dominánt Námestia Andreja Hlinku a sídlo obecného 
úradu je opäť tam kde patrí – v Obecnom dome. Priestory sú 
nielen sídlom starostu a niektorých oddelení úradu, ale slúžia 
aj ako reprezentačné priestory pri významných podujatiach 
a návštevách. Do Obecného domu sa vrátil aj tunajší vinársky 
spolok a sú sídlom Matice slovenskej. 

Východné bolo časťou, na ktorú sa zabúdalo, no pre nás je 
rovnako dôležitá, ako všetky ostané. Kultúrne stredisko Impulz 
bolo kompletne zrekonštruované a stalo sa dôstojným stánkom 
pre obyvateľov Rendezu. Nezabudli sme ani na tunajšie deti, 
ktoré dostali prebudované detské ihrisko a dnes je to mo-
derné, plne funkčné miesto pre zábavu detí, ktoré spĺňa všetky 
bezpečnostné kritériá. Zaviedli sme školský autobus, aby sa 
žiaci kultúrne a najmä bezpečne dostali do základných škôl. 
Zabezpečila sa aj doprava pre obyvateľov do Kauflandu a Ob-
chodného centra v Rači. Boli vyčlenené peniaze a schválená 
kúpa pozemkov pod Materskou školou Pri šajbách, ktoré sú 
súkromné, aby sa nestalo, že MŠ sa bude musieť zrušiť práve 
pre nevysporiadané majetkové pomery. Ak už hovorím o pozem-
koch, takisto bola schválená kúpa pod Kultúrnym strediskom 
Elán, aby mohla prebehnúť jeho rekonštrukcia a opäť mohol 
slúžiť svojmu účelu pre obyvateľov Krasnian. Mestská časť 

Miestny úrad počas sviatkov
Zo skúseností z predchádzajúcich rokov je zrejmé, že pred záverom 
roka je nízka návštevnosť občanov na miestnom úrade. Aj z tohto 

dôvodu bude Miestny úrad v Rači  od 28. 12. 2009 do 5. januára 
2010 pracovať v útlmovom režime a jeho pracovníci budú čerpať 

riadne dovolenky. Kancelária 1. kontaktu, matrika a ohlasovňa 
pobytov budú služby zabezpečovať v rozsahu riadnych úradných 

hodín. Opatrovateľská služba je k dispozícii na telefóne (4911 2411) 
Ďakujeme za porozumenie.

Ani tento rok Raču neobišiel 
a stalo sa už tradíciou, že 

práve v tento deň sv. Mikuláša sa 
v Parku J.M. Hurbana po prvý raz 
rozsvieti vianočný stromček. Od 16. 
h tu zneli vianočné koledy a ľudové 
piesne v podaní ľudovej hudby bra-
tov Kuštárovcov, aby najmä deťom 
spríjemnili chvíle čakania na jeho 
príchod. Lebo dobre vedia, že vždy 
prinesie balíčky plné sladkostí. 
Krátko po 17. h prišiel všetkých 
pozdraviť starosta Rače Ján Zvonár, 
a najmä deti po privítaní pozval 
k vianočnému stromčeku, aby ho 
rozsvietili. Od tej chvíle bude až do 

7. januára pripomínať čas vianočných 
a novoročných sviatkov.

Mikuláš aj tento rok v sprievode an-
jela a čerta  rozdával balíčky a ušlo sa 
skutočne všetkým – od tých najmen-
ších ešte v kočíkoch, až po väčších, 
ktorí mu s radosťou zaspievali, alebo 
zarecitovali. Aj tento rok ukázal, že 
takéto podujatia pod holým nebom, 
kde nechýba ani vhodné občerstvenie 
sa u Račanov tešia obľube.

Lenže týmto nedeľným chví-
ľam v parku predchádzala aj 

návšteva starostu Jána Zvonára v Do-
move dôchodcov na Podbrezovskej 

Mikuláš v Rači

g MZ schválilo programový rozpočet 
MČ na rok 2010 a obdobie 2011 – 2012. 
Ako by ste hodnotili prípravnú fázu 
jeho zostavovania.

Príprava rozpočtu sa začala už v sep-
tembri, keď MZ na svojom zasadnutí 
schválilo „Harmonogram zostavovania 
a schvaľovania rozpočtu“. Harmono-
gram obsahoval jednotlivé fázy prípravy 

rozpočtu od predkladania návrhov, cez 
jeho spracovanie, až po schválenie. Tak 
ako vždy pri príprave rozpočtu, prvotne 
zosumarizované požiadavky presahujú 
zdroje, preto bolo potrebných niekoľko 
prerokovaní na úrovni vedenia mest-
skej časti, aby sa tieto dve jeho zložky 
zosúladili. Až v takomto tvare bol návrh 

Rača má Programový rozpočet
hovorí vedúca ekonomického oddelenia Ing. Jana Pešková

(pokračovanie na str. 2)

(pokračovanie na str. 5)(pokračovanie na str. 2)
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Uznesenia z 23. rokovania

pozemky nepredáva, práve naopak, ich kúpou pred-
chádza problémom a zhodnocuje jej majetok.

Týmto sa ale investície mestskej časti v r. 2009 
nekončia. Chcem spomenúť ešte investície do základ-
ných a materských škôl. Prebehla rekonštrukcia 
sociálnych zariadení na ZŠ Tbiliská a aj na ZŠ 
Hubeného, urobila sa rekonštrukcia strechy na MŠ 
Gelnická, vymenili sa okná na MŠ Cyprichova, Pri 
šajbách a na Tbiliskej. Dokončila sa výmena okien 
a úprava fasády na zdravotnom stredisku na Tbi-
liskej. V roku 2009 boli kompletne prebudované štyri 
detské ihriská a na ďalších dvoch prestavba prebie-
ha. Vyše 66 tisíc €, čo sú takmer 2 milióna korún, 
sme vynaložili na opravy ciest v našej pôsobnosti. 
Celkovo dala mestská časť do rekonštrukcií a opráv 
viac ako 2,3 milióna €, čo je bezmála 70 miliónov 
korún. 

Dlho kritizovaná nedostatočná obchodná sieť 
v Rači sa pomaly stáva minulosťou. Novootvorené 
Obchodné centrum Rača a Kaufland vytvárajú 
možnosti, že obyvatelia už väčšinu nákupov budú 
môcť zrealizovať v Rači. A tomu sme pred tromi 
rokmi určite neverili. 

Pozornosť sme venovali aj zvýšenej ochrane ma-
jetku a bezpečnosti v Rači. Rača má od októbra 
o dvoch okrskárov mestskej polície viac, zlepšila 
sa spolupráca s obvodnými a okresnými stanica-
mi štátnej a mestskej polície pri ochrane majetku 
a občanov. 

Nič z toho, čo sa v Rači urobilo, by som nezvládol 
sám. A preto chcem vyjadriť spokojnosť a vďaku po-
slancom mestskej časti a zamestnancom úradu. 

Ale nechcem ostať iba pri pozitívach. Napriek 
tomu, že sme prijali pracovníkov na zabezpečovanie 
čistoty a poriadku v uliciach Rače, v budúcnosti bude 
určite treba venovať tejto otázke viac pozornosti. Vo 
zvýšenej miere sa musíme venovať aj starostlivosti 
o verejnú zeleň a úpravu parkov.

Rok 2009 zaiste nebol ľahký. Finančná a hos-
podárska kríza si všade vypýtala svoju daň. Ale 
my nemusíme skrývať za ňu svoju neschopnosť, 
vyhovárať sa, že bola dôvodom, prečo sme 
nedokázali plniť svoje úlohy, predsavzatia a ciele. 
Vyrovnali sme sa aj s týmto problémom tak, že sa 
môžeme pozrieť ľudom priamo do očí.

Ja osobne sa chcem poďakovať za dôveru, ktorú 
vnímam od väčšiny obyvateľov a za pozitívne hod-
notenie mojej práce. Súčasne verím, že nikto z nás 
nemá záujem o návrat starých pomerov charakteri-
zujúcich korupciu, kriminalitu, či zlé hospodárenie 
s majetkom Rače.

Do nastávajúceho nového roku 2010 želám 
všetkým obyvateľom Rače veľa zdravia, šťastia a 
spokojnosti. Aby bol rok 2010 lepší, ako roky pred-
chádzajúce. Aby vo Vašich domovoch vládla poho-
da, láska, porozumenie.

 Ján Zvonár, starosta

(pokračovanie zo str. 1)

Milí spoluobčania, ...

ulici. Pozdravil tunajších obyvateľov, 
nechýbali krátke rozhovory s nimi 
a potom už Mikuláš s čertom ob-
darúvali starkých, či už v spoločenskej 
miestnosti, alebo na jednotlivých iz-
bách. Vyvrcholením bol koncert Zdena 
Sychru a Nory Blahovej, ktorí aj takto 
spríjemnili predvianočný čas v tomto 
zariadení. 

Do našej uzávierky prišiel Mikuláš 
aj do Klubu matiek na Žarnovickú 

ulicu. Miestny úrad ho zabezpečil vo svojej 
réžii (pracovník MÚ Marek Porvazník sa 
rád zamaskoval) a deti sa tešili najmä 
balíčkom plných sladkostí. Ako to už býva, 
podaktoré sa aj trochu naľakali bielej bra-
dy, ale napokon všetko dopadlo na jednot-
ku. Potvrdilo sa, že mamičky našli priestor 
v račianskom klube a obohatia denný režim 
svojich ratolestí o nezabudnuteľné zážitky.

Spoločenská sála KS na Žarnovickej 
ul. bola obsadená do poslednej 

stoličky. Členovia KD v Rači blahoželali 
jubilantom, za 2. polrok 2009, a stretli sa 
s Mikulášom a čertom. Básničkou sa os-
lávencom prihovorila p. M. Juriková a súro-
denci Natálka a Samko 
sa predstavili tancami, 
ktoré sa naučili v sú-
bore Vienok. Aké by to 
bolo posedenie a oslavy, 
keby svojim priateľom 
nezaspievali speváci 
nášho krúžku pod ve-
dením kapelníka Miška 
Karasa. Ďakujeme za 
krásny predvianočný 
zážitok. Svojou milou 
návštevou poctila náš 
klub Tatiana Sučanská, 

riaditeľka hotela v Limbachu, naša 
dlhoročná patrónka, ktorá nás obdarováva 
vianočnými maškrtami. Potešil nás aj darček 
od starostu a ďakujeme za maškrty, ktorým 
sa potešili prítomní členovia KD. Vďaka 
patrí aj pracovníčkam Osvety s.r.o. - Evke 
Bielčikovej a Jelke Beresovej.

Žiaľ, niekedy sa však udejú veci 
nevypočítateľné, a tak sa stalo, že  Štefan 
Ruman potešil svojich priateľov ako 
čertík Bertík poslednýkrát po desiat-
kach rokov. Krátko po svojom vystúpení 
skonal. Ťažko sa hľadajú slová: Česť 
jeho pamiatke.

 (text: m, oja, Renata Fitošová, 
 foto: Mráz, Janka Polakovičová)

Mikuláš v Rači
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Deti to majú 
najľahšie. Pri tejto 
otázke si spomenú  
na adventný kalen-
dár plný čokolády, 
alebo na dary pod 
stromčekom. Do-
spelým sa vybaví 

vlastné detstvo a romantika Štedrého večera. 
Často sa pri tejto téme hovorí o rodine. Ob-
chodníci na danú otázku odpovedali po svo-
jom. Reklamou si z 3 dní urobili aspoň 60 
a sú spokojní, lebo na Vianoce idú obchody 
najlepšie. 

To samozrejme, nie je odpoveď na položenú 
otázku. Zmysel adventu a Vianoc neobjasní 
dokonca ani odpoveď historikov. Nestačí ani 
vysvetlenie, že advent znamená príchod Ježiša 
Krista a Vianoce sú sviatkami Jeho narodenia. 
Stále sme iba na povrchu. 

Advent a Vianoce tvoria zvláštny duchovný 

priestor. Patria k sebe. Ak chceme hlbšie prežiť 
vianočné dni, nemôžeme vynechať advent, ako 
čas prípravy. Ak to urobíme, budeme podob-
ní hudobníkom, ktorí idú koncertovať bez 
prípravy a nácviku. Dobrý hudobník vie, 
že prípravu potrebuje nielen na technické 
zvládnutie hry, ale aj na spoznanie vnú-
torného obsahu skladby. 

Dôležitý je teda obsah adventu a 
Vianoc. Ten nevytvoril človek! Je 
ním Božie konanie pre človeka. 
Čin Božej lásky, ktorá sa 
v Ježišovi Kristovi stala konkré-
tnou a blízkou, lebo sa solidari-
zovala s ľuďmi. Pritom láska 
Božia prišla do prostredia tvr-
dého boja. Vstúpila do vzťahov 
povyšovania sa, do samospravodlivosti človeka, 
do jeho sebectva. Prišla však, aby jasne po-
menovala pravdu a súčasne trpezlivo pomáhala 
k premene. Dodnes sa dostávajú do stretu láska 

s nenávisťou, odpúšťanie s pomstou, pravdivosť 
a spravodlivosť s klamstvom a krivdou. A práve 
tu zohráva dôležitú úlohu Božia láska. Odkrýva 
pravdu a súčasne sa stáva východiskom.

Zmena, samozrejme, nepríde lacno, vyslovením 
nejakej odklínacej formulky. Zmena potrebuje 

osobnú účasť všetkých, ktorí ju chcú. Udeje 
sa len cez osobné rozhodnutie človeka, 

prijať riešenie, ktoré ponúka Božia lás-
ka. Takže, v jej príchode do ľudského 

života, hľadajme odpoveď na otázku: 
„Prečo advent a Vianoce?“.

Stretanie sa s Božou láskou 
mení človeka. Poskytuje mu 
nový uhol pohľadu. Božia láska 
sa dotýka toho, čo my všetci no-
síme v sebe, ako „hlbinu duše“. 

Dotýka sa nášho životného spojenia 
s Tvorcom. Takže, s ňou a s pravdivou se-

bareflexiou pred Bohom, budeme schopnejší 
prežiť hlbšie nielen čas Vianoc, ale celý svoj 
život. 

 Dušan Kováčik, evanj. a.v.farár

Večer vstupujúci 
do tajomstva noci, 
večer i noc, ako 
každý iný večer 
a každá iná noc, 
a predsa sú čímsi 
zvláštne. Tento ve-
čer sa volá Štedrý 

večer a noc sa volá Vianočná noc. Nádherne 
vyzdobený zelený stromček, na ktorom sa 
trblietajú hviezdičky svetla v mihotavých 
odtieňoch všetkých farieb, čarovné, tiché a 
dojímavé melódie piesní, bohatšie než ino-
kedy prestretý stôl, nevšednou radosťou a 
šťastím žiariace oči detí, ktorým rozrušením 
búcha srdce nad tajomstvom menších, či 
väčších darčekov ukrytých v tôni stromčeka. 
Blažený úsmev otca a spokojnosťou naplnené 
srdce mamy. Taká je skutočnosť, alebo aspoň 
ideál, možno spomienka na prežívanie Vianoc. 
Večer a noc, iné ako ostatné večery a noci, 
vznešenejšie, slávnostnejšie, krajšie... Prečo? 
Lebo tieto chvíle sú naplnené mimoriadnou 
láskou. Všedná láska starostlivosti, bedlivosti 
a dobroprajnosti tu nadobúda nový, hlbší a 

širší rozmer. Ide tu o lásku, ktorá obdarúva a 
teší sa z darovania sa iným. Ide o lásku, ktorá 
vytvára spoločenstvo života a spoluúčasť na 
živote milovaných, radosť a šťastie z toho, že 
sú spolu tí, ktorí sa majú radi. Tichá spomien-
ka na tých, ktorí sa od nás načas vzdialili na 
druhý breh života, ale pritom neustále žijú 
v našich srdciach. Atmosféra lásky 
prenikajúca do hlbín duše a vzbudzu-
júca v nás veľkú túžbu, aby sa tieto 
chvíle lásky a spolupatričnosti 
neskončili, ale aby sa predĺžili 
až do nedozerných diaľav 
budúcnosti.  

Takýto obraz Vianoc nám 
pripomína pastierov na Betle-
hemských poliach, ktorí v 
noci strážili svoje stádo, keď zrazu nad nimi 
zažiarilo svetlo a v jeho trblietajúcom jase sa 
im ukázal anjel. Ich zmätené a prekvapené oči 
zažiarili radosťou, keď počuli: v meste Betlehe-
me sa vám narodil Spasiteľ Ježiš Kristus. Náj-
dete dieťatko zabalené v plienkach a uložené 
v jasliach. Áno, Božia láska sa prejavila. Boh 
prišiel na našu zem. Nebo sa spojilo so zemou 

a Božia láska starostlivosti a dobroprajnosti 
nadobudla nový a nevšedný rozmer. Boh sa 
stal človekom. Prichádza z Neba ako dar, ako 
najväčší zo všetkých darov, lebo prichádza On 
sám ako dar, a to pre vás, kvôli vám prišiel. 
A volá sa Emanuel – Boh s nami. Choďte za 
ním, choďte sa mu pokloniť. Odteraz už nebu-
dete nikdy sami. Boh bude s vami. Prežívajte 

radosť z tohto spoločenstva, radosť z da-
rujúcej sa lásky, šťastie z prítomnosti 

toho, kto vás nekonečne miluje a kto 
bude s vami už navždy, veď On 

je človek aj Boh. Ako človek 
je vám vo všetkom podobný, 
ako Boh je nekonečne mocný 
a dobrotivý.

Prajeme si navzájom ra-
dostné a pokojné prežívanie 

Vianočných sviatkov v tajomstve do-
broprajnej a darujúcej sa lásky, ktorá vnáša 
do ľudského spoločenstva radostné vedomie 
a skúsenosť, že som milovaný a  schopný 
milovať. Nech táto skúsenosť nekonečnej 
Božej a nádhernej ľudskej lásky nás sprevádza 
na začiatku i počas celého nového budúceho 
roka.

 Mario Orban, katolícky farár

Prečo advent a Vianoce? 

Láska, ktorá obdarúva

4. Račištorfský bál
16. január 2010  19.00 h

Hotel Barónka, Mudrochova 2

Vstu
pné: 

50
 €

Program: hudobné skupiny
STARMÁNIA a Fortuna
Interklub Madit Bratislava, 
tombola a iné prekvapenia  

Rezervácia a predaj vstupeniek:
OSVETA, Žarnovická 7, Bratislava
tel.: 02 44889319  
beresova@raca.sk
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Nemecký kultúrny dom – objekt zapísaný 
v Zozname evidovaných pamätihodností mest-
skej časti Bratislava-Rača. Tento objekt po-
stavili v štyridsiatych rokoch minulého storočia 
nemeckí Račania. V roku 1948 bol znárodnený, 
čím sa odstránil dlhoročný problém – o his-
torický dom sa staral štát. Od roku 1988 bol 
však tento objekt nefunkčný, jednoducho chá-
tral. Medzi  najdôležitejšie úlohy schválené MZ 
Bratislava - Rača patrí jeho rekonštrukcia, opra-
va a sfunkčnenie. V roku 2009 objekt pútal na 
seba veľkú pozornosť 
jednak starostu Rače 
Jána Zvonára, miest-
neho úradu a samot-
ných obyvateľov. Po- 
tom, čo 14. apríla 
t.r. podpísal starosta  
zmluvu so zhotovite-
ľom stavby firmou 
OTYK invest s.r.o., 
začala sa jeho rozsiahla rekonštrukcia tak, aby 
v budúcom roku mohol postupne slúžiť svojmu 
účelu. Ponúkame vám stručný pohľad na preme-
ny NKD a ako postupovali  práce v tomto roku.

„Na tento rok vyčlenila MČ čiastku 1 659 
695 € (cca 50 mil. Sk), uvidíme, čo sa dá pri 
dnešných cenách za to urobiť a samozrejme na 
budúci rok pokračujeme ďalej.“ Povedal sta-
rosta  pred začiatkom prác a pokračuje: „Vie-
me do čoho ideme a plne si uvedomujeme, že 
v Rači nie je dôstojný kultúrny stánok, kde by 
sme mohli pozvať umelcov aj zvučnejších mien. 
Nové priestory budú spĺňať náročné požiadavky 
doby, ktorú žijeme. Dodávateľská firma potvrdi-
la termín ukončenia rekonštrukcie jún budúceho 
roka.“ 

 (text a foto: mb)

Myšlienka a zámer rekonštruk-
cie Nemeckého kultúrneho domu 
našla medzi obyvateľmi svojich 
priaznivcov, o čom svedčia ich 
osobné príspevky do fondu. A na-
pokon, ako sme Vám to spro-
stredkovali vo fotoreportáži, sa 

prejavili na rýchlom postupe prác 
pri rekonštrukcii. Samostatný účet 
je vedený vo Všeobecnej úverovej 
banke, č. účtu  2317028254/0200. 
Finančné prostriedky možno 
do fondu vložiť bankovým pre-
vodným  príkazom, tiež platbou 

poštovou poukážkou, prípadne 
účelovým zložením hotovosti do 
pokladne MČ, ktorá zabezpečí 
ich vklad na k tomu zriadený účet. 
Všetky finančné vklady vám budú 
potvrdené bankovým výpisom s 
menom, priezviskom, resp. ná-
zvom vkladateľa, výškou vloženej 
sumy a dátumom vloženia. 

A možno aj vďaka Vám nabudúce 
ukážeme, ako sa tvár tejto stavby 
storočia zmenila k lepšiemu.

Ak myšlienka rekonštrukcie 
tohto architektonického unikátu 
a jej priebeh oslovila aj Vás a 
máte chuť a možnosť poskytnúť 
akýkoľvek príspevok, určite tak 
pomôžete dobrej veci.

Fond Nemecký kultúrny dom

Ako sa menil Nemecký kultúrny dom

Stavba roka v Rači

17. október - objekt sa postupne 
pripája na inžinierske siete.

13. december - vo dvore objektu.

8. júl 2009 - prvá prišla na rad strecha.

15. september - čo nebolo vidno z ulice.

20. november - spoločenská sála.

22. november - terénne práce na parkovisku.

12. august - prestav-
ba podkrovia.

13. september - naplno sa pracuje aj v 
interiéri - v suteréne a spoločenskej sále.

NKD na do-
bovej maľbe 
V. Polakoviča 
z roku 2005.

Brigáda zamestnancov 
MÚ 13.11 2007 v NKD, 
odkiaľ sa vyviezlo 140 ku-
bických metrov odpadu.

Začiatok
rekonštrukcie.

4
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podnety, ktoré v súčasnosti prezentujete na stret-
nutiach s poslancami 3. volebného obvodu, sa týkajú 
tých istých oblastí ako aj v uplynulých rokoch - naj-
mä výstavby, dopravy, čistoty, verejného poriadku 
a údržby zelene. Je to zrejme dané tým, že ich niekedy 
sa opakujúce, ale konkrétne podnety neboli riešené, 
alebo odpoveď na konkrétny podnet len konštatovala 
súčasný stav, resp. čo bolo vo veci vykonané v pred-
chádzajúcom období. Napr. osvetlenie križovatky spĺňa 
normu a bola postavená v tom a tom roku, údržba zelene bola vykonávaná v pravi-
delných intervaloch, s problémom sa obráťte na správcu osvetlenia a pod. Takéto 
„riešenie“ problémov určite nie je postačujúce, len konzervuje daný stav a odďaľuje 
vyriešenie daného podnetu. V nastávajúcom období budem v spolupráci s odborný-
mi komisiami a zainteresovanými útvarmi MČ hľadať možnosti, aby problémy boli 
vyriešené v prospech občanov, a pokiaľ nie sú v kompetencii MČ, aby boli postúpené 
na riešenie k zodpovednému subjektu, napr. magistrátu hlavného mesta, dopravnému 
podniku a pod..

V oblasti výstavby nových domov v mestskej časti možno konštatovať „po-
zitívny“ vplyv celosvetovej hospodárskej krízy a z toho vyplývajúce obmedzenie 
až pozastavenie výstavby, ktorá okrem pozitív prináša do stabilizovaného územia aj 
negatíva v podobe stále vyššieho dopravného zaťaženia, ubúdajúcej zelene a potreby 
dobudovania infraštruktúry pre väčší počet obyvateľov. Čo sa týka pozastavenej rea-
lizácie nadstavieb bytových domov zo strany Magistrátu hlavného mesta Bratislavy, 
tu je dôležité, aby bola splnená podmienka vytvorenia nových parkovacích miest, či 
už kúpou pozemku, alebo prenájmom pozemku na tento účel a zámery obyvateľov - 
spoločenstiev vlastníkov domov - môžu byť realizované, magistrát hlavného mesta by 
mal vydať kladné stanovisko k nadstavbe.

Oblasť dopravy - kvôli postupnému omladzovaniu sídliska a narastajúcej moto-
rizácii sa zvyšuje aj počet rodín, ktoré vlastnia autá, čo vytvára tlak na zmenu orga-
nizácie dopravy. Postupné zavedenie jednosmernej premávky na niektorých komu-
nikáciách a vytvorenie parkovacích miest bude v najbližšom období nevyhnutné. Bude 
potrebné prijatie takých dopravných opatrení, ktoré eliminujú počet áut, využívajúcich 
mestské komunikácie na skracovanie, či urýchľovanie si cesty mimo hlavných trás.

Oblasť čistoty verejného poriadku a údržby zelene je tá, kde zaznamenávame na po-
slaneckých dňoch najviac podnetov od občanov, od požiadaviek na zber opadaného lís-
tia, orezávanie stromov a kríkov, ako aj výrub drevín. V mnohých prípadoch si občania 
z vlastnej iniciatívy zobrali na starosť údržbu zelene pri svojich domoch, čo sa nie vždy 
stretáva s porozumením Strediska údržby zelene - niekedy majú občania dojem že ich 
úsilie skrášliť si okolie svojho domu je skôr na príťaž.

V nadväznosti na načrtnuté problémy mi ale nedá nespomenúť tú skutočnosť, že 
v mnohých prípadoch samotní občania prispievajú k devastácii životného prostredia 
vytváraním nelegálnych skládok odpadu a sústreďovaním veľkorozmerného odpadu 
pri kontajnerových státiach. Osobitnou skupinou, ktorá ničí životné prostredie sú 
nedisciplinovaní vodiči, ktorí z pohodlnosti parkujú rovno pred bránami svojich do-
mov a ničia trávniky a chodníky pri domoch, i keď v blízkosti sú voľné parkoviská. 
Obyvatelia týchto domov následne požadujú vybudovanie nového chodníka, alebo 
parkoviska od mestskej časti. Týmto by som chcel apelovať na občanov, aby všetkými 
dostupnými spôsobmi (poslanecké dni, mestská polícia, písomné oznámenia) pomáhali 
odstraňovať tieto „nedostatky“ a napomohli tak k vytvoreniu príjemného životného 
prostredia pre seba a svojich blízkych.

Aby som sa však nezaoberal len problémami treba pripomenúť i to, s čím by sme 
mali byť spokojní, čo sa od roku 2007 vykonalo v prospech občanov a čo plánuje mest-
ská časť vykonať v nastávajúcom období. Bola vykonaná revitalizácia dvoch detských 
ihrísk na Kadnárovej ulici, tak aby spĺňali európske normy. Rekonštrukcia hojdačky 
na Kadnárovej ul. 10 bola vykonaná za finančnej účasti sponzora. Tým boli vytvorené 
lepšie podmienky na trávenie voľného času pre najmenších obyvateľov Krasňan 
a ich rodičov. V nastávajúcom období budú aj ostatné ihriská postupne modernizo-
vané. Obnovená bola činnosť knižnice, v zdravotnom stredisku na Hubeného ul. bola 
zabezpečená výmena okien. V súčasnosti prebieha rekonštrukcia schodov na Peknej 
ceste a postupne sú opravované chodníky v mestskej časti. Pripravuje sa výstavba 
nového obchodného centra.

Dúfam, že občanov poteší aj informácia o zámere mestskej časti odkúpiť časť 
nevysporiadaného pozemku pri kultúrnom stredisku Elán, čím sa vytvoria legislatívne 
podmienky na modernizáciu a rekonštrukciu tohto strediska v nastávajúcom období. 
I keď práce na Nemeckom kultúrnom dome pri bývalých vinárskych závodoch v Rači 
pokračujú a budú tu vytvorené podmienky pre všestranné kultúrne vyžitie občanov celej 
mestskej časti, predsa len časť občanov určite uvíta možnosť usporiadania kultúrnych 
podujatí v kultúrnom stredisku Elán. Takže v budúcom období budú mať aj Krasňany, 
tak ako Východné, svoj vynovený kultúrny stánok.

Na záver by som chcel popriať všetkým občanom mestskej časti príjemné prežitie 
vianočných a novoročných sviatkov, veľa šťastia, zdravia osobných a pracovných 
úspechov v roku 2010. Tibor Krekovič, poslanec

Vážení 
spoluobčania,
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predložený na posúdenie finančnej 
komisii a predstavený poslancom.
g Ako by ste charakterizovali príj-
movú časť rozpočtu.

Nakoľko podiel na daniach v správe 
štátu tvorí v našej mestskej časti viac 
ako 40% z vlastných bežných príj-
mov, pre príjmovú časť rozpočtu je 
dôležitý schválený štátny rozpočet 
a vývoj dane z príjmov fyzických 
osôb. Vychádzajúc z týchto faktorov 
príjem z dane z príjmov fyzických 
osôb je rozpočtovaný nižšie ako do-
siahnutá skutočnosť v roku 2009. 
Ostatné miestne dane a nedaňové 
príjmy si zachovávajú úroveň roku 
2009, taktiež aj prijaté transfery na 
prenesený výkon štátnej správy.
g Nový prvok 
v rozpočte sú 
transfery zo 
štátneho rozpočtu 
na projekty fi-
nancované z fon-
dov EÚ.

V našej MČ 
sa s takýmito 
transfermi stretá-
vame vlastne po 
prvýkrát. V sep-
tembri bola po-
daná žiadosť o nenávratný finančný 
príspevok na projekt „Revitalizácia 
ulíc Alstrova, Detvianska, nám. A. 
Hlinku“ a v štádiu prípravy  je žiadosť 
o príspevok na rekonštrukciu amfiteátra 
a projekt „Revitalizácia parku Jozefa 
Miloslava Hurbana“. V rozpočte tieto 
položky nájdeme vlastne 2x, raz na 
strane príjmov ako transfer a taktiež na 
strane výdavkov v konkrétnych pro-
gramoch vo výške 100% oprávnených 
nákladov, pričom spolufinancovanie 
MČ je vo výške 10%.
g Bolo náročné pri týchto znížených 
príjmoch zostaviť výdavkovú stranu 
rozpočtu tak, aby rozpočet zostal vy-
rovnaný?

Jednoduché to určite nebolo. V pr-
vom rade treba do rozpočtu zaradiť 
výdavky na záväzky vyplývajúce z pl-
nenia povinností ustanovených osobit-

nými predpismi, výdavky na výkon sa-
mosprávnych pôsobností a na činnosť 
rozpočtových organizácií zriadených 
mestskou časťou, výdavky na úhradu 
nákladov preneseného výkonu štátnej 
správy, výdavky spojené so správou, 
údržbou a zhodnocovaním majetku 
MČ a majetku iných osôb, ktorý MČ 
používa na plnenie svojich úloh. Keď 
sa tieto výdavky kvantifikujú, vyjde 
číslo, ktoré vysoko presahuje možnosti 
príjmovej časti rozpočtu a prichádza 
fáza, v ktorej sa jednotlivým druhom 
výdavkov udeľujú priority a hľadajú 
sa možnosti úspor. Pre rok 2010 to 
znamená, že sme boli nútení vypustiť  
výdavky na niektoré koncepčné ma-
teriály (dopravná štúdia, pasport komu-

nikácií), upustiť od realizácie väčších 
opráv na niektorých budovách.
g Aké kapitálové výdavky dostali 
prioritu v budúcom roku?

V prvom rade je nevyhnutné 
dokončiť rozbehnuté akcie a to 
predovšetkým rekonštrukciu Nemec-
kého kultúrneho domu. Ďalej sú to vý-
davky na už vyššie spomínané projekty 
financované z fondov EÚ a výstavba 
dvoch multifunkčných ihrísk, na ktoré 
sa taktiež uchádzame o dotáciu.
g Rozpočet na rok 2010 je zostavený 
opäť ako programový.

Rozpočet je rozdelený opäť do 
14 programov, každý program má 
niekoľko podprogramov a prvkov, 
pričom má definované aj zámery 
a ciele, ktoré sa sledujú vynakladaním 
výdavkov.

 (spracoval a foto mb)

(pokračovanie zo str. 1)

Rača má 
Programový rozpočet

Mestská časť Bratislava-Rača
v zmysle § 18a ods. 2.) zákona č. 369/1990 Zb. o obecnom 

zriadení v znení zmien a doplnkov a podľa uznesenia Miestneho 
zastupiteľstva Bratislava-Rača

vyhlásila výberové konanie 
na funkciu miestneho kontrolóra
Ďalšie podrobné informácie nájdete na www.raca.sk.
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Žiaci 5., 6., a 7. ročníkov sa 
postupne zúčastnili na besede o 
Bratislave s Vierou Jančíškovou. 
Táto milá pani pracuje ako vla-
stivedná sprievodkyňa od roku 
1981, učí v kurze nových sprie- 
vodcov. Navštevuje školy, rozdáva  
svoje vedomo-
sti. Naši žiaci 
získali nové 
poznatky o Bra- 
t i s l a v s k o m  
hrade, o koru-
novačných sláv-
nostiach, aké sú 
to vinohradnícke 
broskyne, prečo 
nemôžeme roz-
právať, keď prej- 

deme Michalskou bránou, ako 
sa uzdravila prechladnutá Mária 
Terézia. Prednášky boli veľmi 
zaujímavé a my sa tešíme na 
ďalšie stretnutia s ňou.

 Mgr. Alžbeta Vöröšová, 
 ZŠ Tbiliská 4

Už siedmy rok sa svojimi 
prácami prezentujú členky Klu-
bu paličkovanej čipky z Rače 
v Mestskej knižnici na Laurin-
skej ulici č. 5. 

Do 6. januára 2010 si môžete 
pozrieť ich čarovné vianočné mo-
tívy zvonku, vo výkladných ok-
nách, ako aj vnútri od 9. do 18. h,  

a ak to stihnete do Vianoc, je to 
tip na netradičný vianočný darček 
pre vašich blízkych. Račianske 
,,paličkárky“ pripravili nielen tra- 
dičné ozdoby na stromček, ale 
rôzne jemné nápadité darčeky 
súvisiace s Vianocami, ktoré ocení 
každá kreatívna duša.

 (oja)

,,Začipkované“ VianoceBeseda o Bratislave

Keď sa takto pred rokom otváral na Púcho-
vskej ulici OD Kaufland, pohľad na susedný 
pozemok, predpokladám, nikoho nenapĺňal op-
timizmom, že o dvanásť mesiacov tu bude stáť 
a aj slúžiť verejnosti ďalšie nákupné centrum. 
Nič nie je také jednoduché, ako sa na prvý 
pohľad zdá. Tak to bolo aj s jeho výstavbou, 
ktorá sa naplno rozbehla až v letných mesia-
coch a stavenisko sa menilo takmer zo dňa na 
deň.

Od začiatku decembra teda Račanom slúži 
na Slovensku v poradí štvrté centrum, ktoré by 
malo svojou skladbou maloobchodných predaj-
ní a tovaru zodpovedať lokalite a charakteru 
obyvateľov, ktoré sú tu sústredené. Celková 
investícia presiahla 10 miliónov € a k dispozícii 
je predajná plocha vyše 8 100 m2   a asi 300 
parkovacích miest.

I napriek tomu, že deň otvorenia tohto komplexu 
bol včas avizovaný, a teda  očakával sa  zvýšený 

záujem zákazníkov spojený s chaosom, nič z toho 
sa nakoniec nenaplnilo. Keďže 3. december bol 
riadny pracovný deň, kúpna sila sa rozložila počas 
jeho otváracích hodín a ku kolíznym situáciám 
prakticky nedochádzalo. Teraz ale pôjde o to, aby 
nastúpený trend všetkým  predajcom vydržal čo 
najdlhšie a k spokojnosti nie iba Račanov. A ako 
príchod OC Rača vidia prví zákazníci:

Ján, 63 rokov: Tlieskam všetkým a je mi jedno 
kto za tým stojí. Rača to potrebovala už dávno 
a navyše ide o vyššiu kultúru predaja.

Marika, matka dvoch detí, 28 rokov: Mne 
všetky predajne vyhovujú nadmieru, už som stihla 
niečo nakúpiť a navyše sa mi celý komplex páči. 
Treba sa zainteresovaným poďakovať.

Rodina Kováčová, Petržalka: O otvorení sme 
sa dozvedeli a boli sme milo prekvapení, ako sa to 
kultúrne  zvládlo. Nie je to síce žiadna „bomba“, 
ale skúste porovnávať čo Rača mala a čo má teraz. 
Mega obchodné centrum by sa tu asi neuživilo, ale 

tento komplex má perspektívu.
Jaroslav, 26 rokov: Prišiel som, videl som 

a nenakúpil som. Ja a môj vkus však nie sú 
smerodajné, podstatné je to, či sa obchody, služby 
a sortiment páčia väčšine, ale každopádne je to 
pre Raču obrovský prínos.

Stavba napredovala rýchlo a jej priebeh po-
drobne sledovala Bibiána Piršelová zo Staveb-
ného úradu, ktorá vie o nej  vari najviac. „Treba 
oceniť aj ústretovosť susedného Kauflandu, čo  po-
mohlo, a je to dôkaz spolupráce istých konkurentov. 
Osobne  vidím výrazný kvalitatívny posun v komu-
nikácii s investorom - zahraničnou spoločnosťou 
MID Invest. Spolu sme presedeli desiatky hodín, 
a ak sa niečo vyskytlo – konali sme okamžite a to 
isté platí aj o generálnom dodávateľovi stavby. 
Za výrazný ústretový krok považujem operatívne 
riešenie obratiska autobusov, ktoré sa vybudovalo 
na základe pripomienok obyvateľov Rače.  To isté 
platí aj o dostavbe neďalekej svetelnej križovatky, 
kde  promptne reagovali  na požiadavky  pre chod-
cov. Mestská časť si tiež uvedomovala potrebu 
dokončenia stavby a súčasne aj mieru spokojnosti 
Račanov.“

Na výpadovke smerom na Svätý Jur je teda 
veľmi slušný nákupný komplex. 

 (text a foto: ma-ek)

JUDr. Wakolbinger, zástupca investorskej spo-
ločnosti a Ing.arch. Jahn, zástupca projektanta

6

Rača dostala 
nové obchody
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Oznam pre majiteľov psov
V zmysle zákona č. 582/2004 Z.z. o miestnych daniach a miestnom poplatku 

za komunálne odpady a drobné stavebné odpady a VZN Mestskej časti Brati- 
slava – Rača č.4/2004 o dani za psa v znení neskorších dodatkov, je daň za psa 
za zdaňovacie obdobie na rok 2010 splatná bez vyrubenia do 31.01.2010

Sadzba dane za jedného psa a kalendárny rok je nezmenená a je:
a) 33,20 € za psa, ktorého chová majiteľ v bytových domoch
b)  13,30 € za psa, ktorý je evidovaný v chovateľskej alebo výcvikovej or-

ganizácii a je chovaný u majiteľa v bytových domoch a za strážneho psa, 
ktorého majiteľom je organizácia v nebytových budovách a bytových 
domoch,

c)  6,60 € za psa, chovaného v bytových domoch, ktorého majiteľom je 
osamelý dôchodca s mesačným príjmom neprevyšujúcim 1,5 násobok 
životného minima, ktoré oprávnená osoba preukazuje čestným pre-
hlásením.

d) 3,30 € za každého psa, chovaného v rodinných domoch.

Daň je možné uhradiť:
a/  bezhotovostným bankovým prevodom na účet Mestskej časti č.421 – 

032/0200
b/  v hotovosti v pokladni Miestneho úradu Mestskej časti Bratislava – Rača 

počas stránkových hodín

V prípade potreby Vám bližšie informácie poskytne referentka miestnych 
daní MÚ MČ Bratislava – Rača, telefonický kontakt: 02/49112443, e-mail: 
adudakova@raca.sk alebo osobne počas stránkových hodín v budove Miest-
neho úradu na Kubačovej ul. 21, Bratislava.

Na sklonku novembra zostala jeden 
deň brána Základnej školy s materskou 
školou Hubeného 25  po ôsmej hodine 
otvorená pre rodičov. Prichádzali často 
aj so svojimi mladšími 
deťmi prezrieť si priestory 
školy, do ktorej možno na 
budúci školský rok začnú 
chodiť a učiť sa prvé pís-
menká. Potichúčky vchá-
dzali do tried, počúvali, 
a po chvíli opatrne 
opúšťali triedu, aby sa presunuli do  
iných priestorov školy.

Počas štyroch vyučovacích hodín 
navštívilo vyučovacie hodiny skoro 
60 rodičov. Najviac boli zvedaví na 

vyučovanie v nultom a prvom ročníku.  
Každého z nich zaujímalo  predovšetkým 
ich  dieťa, alebo deti, ako pracujú, aká je 
atmosféra v triede, ako komunikujú spo-

lu s učiteľmi a s kamarátmi.  
Veria, že  po skončení  po-
vinnej školskej dochádzky 
opustia brány školy múdri 
a rozhľadení mladí ľudia. 
K tomu im majú slúžiť 
aj novovytvorené učebne  
poskytujúce moderné 

vyučovacie prostriedky.
Ďakujeme všetkým za ich návštevu, 

spätnú väzbu, slová uznania i ocenenia 
nie ľahkej práce našich kolegov.

 Mgr. Mária Dolnáková

Uplynulo už zopár 
mesiacov, odkedy 
sa stal školský 
autobus na ZŠ 
Hubeného takmer 
samozrejmosťou. 
Nič nie je samozrej-
mé, a preto by som sa 
aj týmto spôsobom 
chcel poďakovať za to, že môže túto možnosť využívať 
množstvo detí. Nám rodičom sa tak omnoho zjednodušil 
každodenný život. Ďakujeme.  Martin Chovanec

Deň otvorených dverí

Vaše listy...
nekončia v koši
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Vážený pán starosta, pani prednostka, páni poslanci! 
Klobúk dolu pred Vami! Určite budú so mnou súhlasiť všetci 
občania Rače, ktorí sledujú nevídanú aktivitu celého posla-
neckého zboru. To nie sú prázdne reči, či gestá, žeby bolo 
treba urobiť to, alebo hento! Takých krikľúňov už bolo až-až. 
A vôbec, Vy o niečo mladší, neskoršie narodení, sledujete tie 
zmeny vo Vašom rodisku? Máme tu i mnoho prišelcov, ktorí 
sa začínajú potichúčky, niektorí i nahlas, nazývať Račanmi. 
Či chcete, alebo nie, ale musíte so mnou súhlasiť, že táto po-
slanecká garnitúra si plní svoj program do bodky. Viď všetky 
aktivity! V tomto článku mám na mysli zrealizovanie projektu 
Obchodného centra, ktoré vyrástlo (vďaka všetkým zaintere-
sovaným), ako „huby po daždi“. Že sme si všetci vydýchli? 
Či nie? Nezáleží Vám na tom, hundrete, kritizujete? Aj to pat-
rí do dnešnej doby. Majte však na zreteli, že za všetkým, čím 
sa môžeme popýšiť sú mesiace, dni vybavovačiek, čakania, 
problémov. Samé sa to nespravilo! Ale dobrá vec (pre 
múdrych Račanov) sa podarila. Ešte si počkáme na úpravu 
vozovky, autobusový spoj, a je to. Všetci, naozaj všetci, si 
zaslúžia pochvalu a úctu. 

 S pozdravom Jozefína Lednárová



Rozdávajú 
          nezištne

g Dobrovoľné darcovstvo krvi patrí 
k najšľachetnejším počinom ľudí, ktorým 
to zdravotný stav dovoľuje. Čo spôsobilo 
to, že ste sa vydali na túto cestu.

D. Bobáková: Prvýkrát som bola darovať 
krv ešte v období štúdia na strednej škole. Tes-
ne po maturite, keď sme ešte museli zopár dní 
chodiť do školy, bola myšlienka ísť darovať 
krv, ako „náhradný program“, ktorý bol ospra-
vedlnený. Bolo to niečo nové, personál bol 
milší, po odbere som sa cítila lepšie. Všetky 
„pozitíva“ pretrvali až do dnešných dní. 

Ľ. Krampl: Prvý raz som daroval krv počas 
základnej vojenskej služby v Prahe  v roku 
1976. Išlo sa o hromadný odber krvi vojakov 
našej roty v Ústrednej vojenskej nemocnici. 
Samotný odber som ani nepociťoval, a tak 
som do konca mojej služby v armáde krv 
daroval ešte niekoľkokrát. Celkom sa nám to 
na vojne páčilo, lebo po odbere sme dostali 
2 dcl červeného vína a výdatný obed. Avšak 
najdôležitejšie bolo, že v ten deň sme už mali 
voľno a 24 hodín bez služieb. Ale rozhodne 
nielen preto sme chodili darovať krv.

g Pocity darcov 
po každom odbere 
sú skôr tie príjem-
né – prispievate 
k záchrane životov 
a liečbe chorých – 
ale poznáte aj prí-
pady, že ste to boli 
práve Vy, komu ste 
pomohli?

D. Bobáková: Naj-
mä pri odbere krvných 
doštičiek pri tzv. citafe-
réze sú darcovia volaní priamo podľa objed-
návok nemocníc, zvyčajne onkologických od- 
delení. Pri takomto odbere je možné sa stretnúť 
síce s iným pacientom, ktorý je odkázaný 
na príjem týchto častí, teda nie priamo vašej 
„zložky krvi“, ale môžete sa stretnúť s pacien-
tom, ktorý je na vašu pomoc alebo pomoc iné-
ho darcu odkázaný. 

Ľ. Krampl: Po návrate do civilu v roku 
1977 som mal už niekoľko odberov za sebou, 
a tak som pokračoval. Po čase si asi každý 

darca začne uvedomovať, 
že niekto tú jeho krv fakt 
potrebuje. Prichádzali mi  
domov telegramy, že 
potrebujú moju krv, aby 
som sa dostavil. Ale naj-
viac som si vážil tele-
fonáty, že či nemôžem 
prísť na druhý deň ráno, 
lebo budú operovať 
malé dieťa. Len čo mi 
krv odobrali, už s ňou 
odchádzali na sálu. To 

sú krásne pocity. Niekoľkokrát 
som daroval krv ľuďom, ktorých som poznal 
a oni ma o to požiadali, hoci vôbec nemuseli 
dostať moju krv, mohli mať inú krvnú sku-
pinu. Išlo väčšinou o operácie kĺbov a týchto 
pacientov požiadali, aby oslovili darcov.

g Máte vo Vašej rodine alebo medzi blíz-
kymi nasledovníkov?

D. Bobáková: V užšej rodine nie sú ďalší 
darcovia a to z osobných dôvodov, nie z dôvodu 

Ak poviem, že darcovstvo krvi patrí k najšľachetnejším činom zdravého 
človeka, potom tí, čo tak spravili aspoň raz, zaiste vedia o čom hovorím. Celé 
to netrvá dlho, v sterilnom prostredí transfúznej stanice sa dokonca po čase 
začnete stretávať s ľuďmi podobného zmýšľania a po pár rokoch vás pozvú, 
aby ste si prišli prevziať aspoň morálne ocenenie za vaše darcovstvo krvi. 
Na začiatku decembra sa takýchto „dobrých“ ľudí stretlo takmer 230, aby si 
prevzali bronzové, strieborné, zlaté, diamantové plakety dr. Jána Jánskeho 
a najvyššie ocenenie – Medaily Prof. MUDr. Kňazovického.

Z Mestskej časti Bratislava-Rača ich bolo medzi nimi presne jedenásť. Nie je 
dôležité, či je to veľa, dosť alebo málo, tieto hodnoty sa nedajú merať žiadnou 
fyzikálnou, ani inou veličinou, jednoducho ide o ľudí, ktorí našli zmysel života 
aj v jeho humánnom a šľachetnom poslaní. Ocenenie najvyššie si z rúk prezi-
dentky Slovenského červeného kríža Heleny Kobzovej prevzali aj 
Račania – Daniela Bobáková a Ľubomír Krampl za 60, resp. 80 
odberov krvi. Obaja ochotne odpovedali aj na spoločné otázky:

zlaté medaily

Dušan Laudis Marián PaškoMgr. Bohuslava Čikelová PhDr. Eva Runová

Ľubomír Krampl
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ich ľahostajnosti k takémuto činu. V širšom 
ponímaní rodiny – tety, ujovia by sa našli. 

Ľ. Krampl: Na bývalom pracovisku som, na 
dobrovoľné darcovstvo, asi osobným príkla-
dom, nahovoril niekoľko kolegov a kolegýň. 
Mnohí sú darcami krvi dodnes a sú nositeľmi 
vysokých ocenení za darcovstvo. Spomedzi 
mojich blízkych je vyznamenaná darkyňa aj 
moja manželka a najnovšie získal bronzovú 
plaketu prof. Jánskeho aj môj starší syn.

g  Poznáte návod, ako by sa dalo presvedčiť 
Vaše okolie, aby nebolo ľahostajné k dar-
covstvu krvi?

D. Bobáková: Toto nie je o návode, ide 
o presvedčenie a ochotu človeka ísť darovať 
krv a poznanie dôležitosti takéhoto činu. Je 
pravdou, že darcovia môžu šíriť myšlienku 
statočnosti, potrebnosti a odbúravať strach 
niektorých potenciálnych darcov. Nemôžu 
však zásadne zmeniť negatívne myšlienky 
alebo postoje, k čomu veľakrát prispievajú, 
bohužiaľ, aj média ich vyjadreniami týkajúcimi 
sa obchodovaniu s krvou, jej nevyužiteľnosti, 

prípadne nevhodného hygien-
ického prostredia a možnosti 
nákazy práve pri odbere. 
K takémuto negatívnemu 

pohľadu iba toľko. Tí, ktorí to tvrdia, by sa 
mali darovania zúčastniť už iba z toho dôvodu, 
aby boli presvedčení o nepravdivosti takéhoto 
tvrdenia. 

Ľ. Krampl: Špeciálny návod na presviedčanie 
ľudí darovať krv neexistuje. Ale tragédie, ktoré 
sa denne dejú okolo nás, pri ktorých treba našu 
krv, sú vari silný návod. Vyrábame dokonalé 
autá, lietame do vesmíru, stále posúvame 
hranice ľudských možností, ale ľudskú krv sme 
ešte nedokázali vyrobiť. To sa jednoducho nedá. 
V operačných sálach po celej republike denne 
potrebujú pri operáciách litre krvi. Ak je jej 
v krvných bankách nedostatok, tak sa operovať 
nemôže, čo v mnohých prípadoch znamená, 
že niekto sa záchrany nemusí dočkať. Taká je 
pravda. Mám veľkú radosť, keď na transfúznej 
stanici vidím čoraz viac mladých ľudí.

g Na čo, alebo koho, ste si spomenuli vo chví- 
li, keď ste preberali toto najvyššie ocenenie 
dobrovoľného darcu krvi.

D. Bobáková: Pre koho je najvyšším 
ocenením? Pre potreby pacientov, alebo pre 

darcu? Ak je darca presvedčený 
o darcovstve, ako potrebnej ak-
tivite, nezastaví ho získanie 
akejkoľvek plakety resp. medaily. 
Pre pacienta nie je veľkosť daro-
vania možné ohodnotiť, nakoľko 
je v situácií, že je na ňu odkázaný. 

Je pravda, že prebratie pla-
kety, resp. medaily je takým vnú-
torným potešením pre každého 
darcu, ale nemyslím si, že je to 
dôvodom, prečo niekto chodí 
darovať krv. 

Na koho som si spomenula? 
To sa dá asi ťažko povedať, 
jednoznačne, keď máte oporu 
blízkych ľudí, či už v rámci ro- 
diny, priateľov, veľa to pre človeka 

znamená. Ale je tu aj druhá strana, že iní sú na 
vašu krv odkázaní a robíte to aj pre nich ... 

Ľ. Krampl: V minulých dňoch ma Slo-
venský Červený kríž ocenil najvyšším vy-
znamenaním - medailou Prof. MUDr. Jána 
Kňazovického. Hlavou mi vtedy prebehli roky 
minulé. Zaspomínal som si na prvý odber, 
ktorý mal byť na pomoc postihnutým haváriou 
jedného auta. Ako vojaci sme pomáhali tejto 
osádke vozidla pri záchrane. Boli štyria. Až 
neskôr som sa dozvedel, že všetci zomreli. Bol 
som z toho smutný. Pri druhom odbere som 
to vravel jednému staršiemu lekárovi a ten mi 
povedal: „Daruj krv ďalej a určite niekoho 
zachrániš, niekomu pomôžeš.“

Ocenení boli aj ďalší obyvatelia Rače:
Zlatá medaila Prof. MUDr. Jánskeho
Štefan Rybanský, Ján Kvačala, Dušan 
Laudis, Marián Paško, Mgr. Bohuslava 
Čikelová, PhDr. Eva Runová
Bronzová medaila Prof. MUDr. Jánskeho
Herman Krampl, Monika Tóthová, Peter 
Meluš

Darcov, ktorí si našli čas, sme odfotili do 
galérie cti. Všetkým úprimne blahoželáme 
a nech im toto konanie nezovšednie.

 (text a foto: m-hy)

Dobrovoľníci Slovenského Červeného kríža do-
dali v spolupráci so sponzormi potravinové balíčky 
do všetkých bratislavských obvodov aj v tomto 
roku V Rači ich dostalo 19 rodín, ktoré sú na hranici 
sociálneho minima. Obsah balíčka bol koncipo-
vaný tak, aby bolo možné z potravín uvariť nutričné 
vyvážené a hodnotné jedlo a potraviny by mali 
rodinám vystačiť na niekoľko týždňov. Ako nám 
povedala generálna sekretárka SČK Zuzana Ro-
siarová Kesegová, hodnota balíčka bola približne 
33 eur/ 994,16 Sk. (r)

Potravinové balíčky 
dostali aj Račania

zlaté medaily

Štefan Rybanský Herman Krampl Monika Tóthová

bronzové medaily

Daniela Bobáková
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Čo s odpadom 
cez sviatky?

Odvozy zmesového komunálneho a se-
parovaného odpadu počas Vianočných sviat- 
kov (24.12., 25. 12., a 26. 12. 2009) bude 
OLO vykonávať ako v bežné pracovné 
dni podľa harmonogramu. Na Nový rok 
(1.1.2010 – piatok) smetiari nepracujú. Piat-
kové a sobotňajšie odvozy zmesového od-
padu (ZKO) a separovaného odpadu budú 
vykonané v sobotu 2.1.2010.

Nakoľko rok 2009 sa končí a rok 2010 sa 
začína nepárnym týždňom, zákazníkom, ktorí 
majú odvozy v párnych týždňoch, vykonáme 
odvozy komunálneho odpadu až v druhom 
týždni (11.1. – 16. 1. 2010). Pretože pre 
týchto zákazníkov bude interval odvozu dlhší 
o jeden týždeň, vykonáme odvoz ZKO aj 
z uzatvorených vriec s odpadom do 10 kg, 
uložených vedľa nádoby.

Zberné dvory na Bazovej č. 6 a Ivanskej 
ceste č.22 počas vianočných sviatkov a na 
Nový rok budú zatvorené.

Upozorňujeme, že naša spoločnosť sa 
dištancuje od prípadných vianočných 
a novoročných vinšovníkov, nie sú to 
zamestnanci OLO. V takýchto situáciách 
prosíme obyvateľov, aby vyzvali 
vinšovníkov odetých do firemných odevov, 
aby sa legitimovali.

 So želaním príjemných sviatkov
 Mgr. Valentín Mikuš, 
 gen. riad. OLO, a.s.

Potraviny na Dopravnej ulici 
na Rendezi (Východnom) boli 
postavené ešte v rokoch 1982 - 83 
z finančných prostriedkov bývalé- 
ho Obv NV III na Junáckej ulici, kde 
pozemok poskytli ŽSR z dôvodov, 
že v týchto rokoch bývali na Ren-
dezi prevažne obyvatelia, ktorí 
boli ich kmeňoví zamestnanci. 
Výhodou tohto obchodu potravín 
je jeho poloha v strede Rendezu, 
jeho umiestnenie blízko hlavnej 
cesty a parkoviska, kde môžu po-
tenciálni zákazníci odstaviť svoje osobné auto. 

V čase veľkých obchodných reťazcov, ktoré 
sú v blízkosti lokality Rendez - t.j. TESCO 
Zlaté piesky, Kaufland, Billa v Rači - sa stali 
potravinové obchody s takouto malou plochou, 
zákonite len príveskom, kde si môže obyvateľ 
skôr len dokúpiť taký sortiment potravín, ktorý 
sa mu nechce nosiť z väčšej vzdialenosti, alebo 
zabudol nakúpiť do svojich domácich zásob. 
Dôležitou skupinou ľudí odkázaných  na tento 
typ obchodu v mieste bydliska, sú najmä starší 
obyvatelia, ktorým už tak neslúžia nohy, chorí 
ľudia, invalidi, pre ktorých je možnosť nákupu 
v blízkosti ich domovov často jediným riešením, 
ako si samostatne zadovážiť potraviny pre svoje 
vlastné životné potreby. 

Keď sme ako poslanci realizovali spolu 
s občanmi Rendezu petíciu za bezpodmienečné 
zachovanie potravín na Dopravnej ulici, ako 
jediného obchodu, ktorý zabezpečuje predaj 
potravín jeho obyvateľom, s viac ako šesťsto 
podpismi, dali ho na odsúhlasenie do pléna MZ 
Rača s kladnou podporou jeho poslancov, dali 
sme túto petíciu najmä na ŽSR – jeho príslušný 
odbor veriac, že tento dôležitý problém služby 
občanom vyriešia čo najskôr. ŽSR skutočne 
konali v prospech mnohých svojich tu žijúcich 
zamestnancov a ich rodín vyhlásením verejnej 
súťaže, kde bol vybratý podľa stanovených kri-

térií úspešný uchádzač a viac ako spokojní sme 
verili, že Potraviny na Dopravnej opäť budú 
slúžiť občanom Rendezu.

Píšem interpeláciu na plénum MZ Rača, čo 
je spôsob, ako sa musí do mesiaca odpovedať 
poslancom a riešiť jeho požadovaný problém, 
kolegyňa poslankyňa Krajčovičová sa snaží 
urgovať kompetentných zo ŽSR, ale odpoveď 
znie zatiaľ ako jedna a tá istá ozvena: Robí 
sa už zmluva medzi ŽSR a budúcim 
prevádzkovateľom potravín. Administratívny 
zádrheľ je vraj v chorobe pracovníčky odboru, 
ktorá vyhotovuje predmet zmluvy. Zdá sa, že 
niektorí ľudia sú v ŽSR nenahraditeľní, a tak 
s kolegami poslancami za Rendez (Východ-
né) počúvame niektorých žičlivcov, že sa vraj 
o nich nestaráme a nevieme čarovným prútikom 
vyriešiť problém so ŽSR, aby dotiahol právne 
úkony a obchod s potravinami a mohol konečne 
poskytovať to, na čo bol postavený a zriadený.

Našimi ďalšími postupmi budú pracovné ro- 
kovania so zástupcami ŽSR, aby vykonali 
urgentne také opatrenia, aby to už nebol „Neko-
nečný príbeh“ bez konca, ale skutočnosť, že do 
obchodu budeme môcť chodiť v mieste svojho 
bydliska, našom kútiku zeme zvanom Rendez. 
V deň D, hodinu H oživenia potravín na Do-
pravnej ulici verí a dúfa aj v mene poslancov 
Rendezu Cyril Sekerka

Potraviny na Rendezi 
– nekonečný príbeh
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Súťaž 
Račianskeho Výberu

V roku 2009 Vám prinášame témy dotýkajúce sa zdravia:
CITLIVÝ ŽALÚDOK? • PÁLENIE ZÁHY? • ŽALÚDOČNÁ 
NEURÓZA? VYSKÚŠAJTE UNIKÁTNE BYLINNÉ KVAPKY!

Problémy so žalúdkom trápia z času 
načas takmer každého druhého 
človeka, či už ide o žalúdočnú 
neurózu, pálenie záhy, „precitlivelý“ 
žalúdok, nehovoriac o žalúdočných 
vredoch a v poslednej dobe tak „dis-
kutovanom“ Helicobactere pyroli 
(ide o mikroorganizmus, ktorý sa 
s obľubou usídľuje v sliznici žalúdka 
a  spôsobuje jej zápal). Na všetky tie-
to problémy pomáhajú slovenské by-
linné J.V. kvapky - DUO v zložení: • 
Zemežlč menšia • Valeriana lekárska 
• Mäta pieporná • Medovka lekárska 
• Palina zvyčajná

Zo všetkých, správne odpovedajúcich, vyžrebujeme 3 výhercov, ktorí 
získajú a v redakcii si prevezmú hodnotný balíček – J.V.kvapky-
DUO, malý keramický pohárik, pero, čaj. 
 
Na odpovede čakáme do 12. 1. 2010. Výhercov uverejníme v januári 
2010.

Opäť sa môžete zapojiť do pravidelnej vedomostnej súťaže 
nášho mesačníka. Vaše odpovede v obálke označenej 
heslom S.R.V. môžete do redakcie Račianskeho výberu 
doručiť viacerými spôsobmi:
l  Do schránky v sídle redakcie na Žarnovickej ul. 7
l Poštou na adresu redakcie
l  Elektronickou poštou na adresu  redakciarv@raca.sk

Najskôr vyhodnotenie:
Vedeli ste, že angína je zápal mandlí, a že na dýchacie cesty má priaz-
nivý vplyv dúška materina.

Výhercami vedomostnej súťaže Račianskeho výberu S. R. V. č. 
11 sa stali: Ing. František Sudovský, Ján Lang, Zuzana Komendová. 
Blahoželáme.

Súťaž S.R.V. č. 12 
1. Ako sa volá mikroor-
ganizmus, ktorý napáda 
žalúdočnú sliznicu?
    • helicobacter
    • helicobacilus
    • helicos
2. Ktorá z uvedených ras-
tlín výrazne podporuje 
trávenie?
    • Šalvia lekárska 
    • Palina zvyčajná
    • Žihľava dvojdomá

Ceny venuje spoločnosť 
VALOVIČ, s.r.o. 
a Čajovňa EUFRÁZIA

Nebolo to tak dávno, čo sme my, deviataci, 
nahliadali do histórie slovenského národa. 
Spoločnosť nám robili učiteľky J. Štefániová 
a M. Macháčková.

Po asi hodinovej ceste sme dorazili do 
Košarísk, rodiska M. R. Štefánika. Pred bu-
dovou, v ktorej sa nachádzala expozícia, nás 
privítala socha generála Štefánika. Po vstupe 
do múzea nás uvítali jeho zaujímavé osobné 
veci, vďaka ktorým sme sa mohli vcítiť do 
doby, v ktorej žil. Vďaka sprievodkyni sme 
získali nové poznatky nielen o ňom, ale aj 
o jeho rodine. Mali sme možnosť vidieť 
zariadenie jeho parížskeho bytu, uniformy, 

odznaky, bicykel, kúzelnícke pomôcky, 
vďaka ktorým si privyrábal a zmenšeninu 
lietadla, s ktorým havaroval. Keďže bol as-
tronóm, nechýbal tu ani ďalekohľad na ob-
javné pozorovania nekonečnej hviezdnej 
oblohy. Nachádza sa tu aj jeho horolezecký 
výstroj, s ktorým vystúpil na Mont Blanc. Ne-
unikol nám ani fakt, že odfotil prvý akt nahej 
Tahiťanky. 

Naša druhá zastávka bola na zasneženej 
Mohyle M. R. Štefánika na Bradle. Kyticu sme 
položili s úctou pod vrchol mohyly. Pravdaže 
nás aj zvečnili fotoaparátom na schodoch pred 
mohylou.

Premočení a premrznutí sme si sadli do 
vyhriateho autobusu. Ten nás zaviezol do Bre-
zovej pod Bradlom, kde sme si mohli na nád-
hernom námestí pozrieť sochu J. M. Hurbana.

Po polhodine sme sa vybrali do Hlbokého. Tu 
sme sa na zúbok pozreli J. M. Hurbanovi a ostatným 
štúrovcom. Sprievodkyňa nám porozprávala zaují-
mavosti o tom, ako vznikla spisovná slovenčina, 
a čo všetko museli pre ňu obetovať. Počas výkladu 
nám párkrát vypadol elektrický prúd, no aj napriek 
tomu to bol neuveriteľný zážitok. Pozreli sme si 
tiež obrazy, rôzne spisy, fotografie, ale aj bustu 
J. M. Hurbana, zakúpili spomienkové predmety 
a spokojní sa vrátili domov. 

S. Číková, L. Doubravská, N. Rybaničová, 
D. Mikula, žiaci IX. A , ZŠ Tbiliská

Pod takýmto názvom sa 
v tomto roku niesol Medzi-
národný deň školských 
knižníc v našej škole. 
Rača je známa nielen po-
vestným chutným vínkom 
a vinohradmi, ale aj tým, 
že v jej lone vyrástli mnohí 
umelci. Jedným z nich je 
aj naša bývalá učiteľka 
Dobroslava Luknárová, 
rodená Koričanská, ktorej 
tento rok vydala Divadelná spoločnosť 
Meteorit Rumanová pôvabnú knižku 
...ako let motýľa... 

Je to zbierka spomienok na detstvo 
prežité v obci Rumanová, kde pra-
covali a žili jej rodičia, učitelia. Toto 
dielko inšpirovalo učiteľov i žiakov 
našej školy, aby uskutočnili Cestu 
časom do 40. rokov 20. storočia. 

 A čo deti robili?
l vyskúšali si čítanie bez elektriny 
pri sviečkach
l  páračky – posadali si okolo 
stola a v jeho strede sa objavila biela 
kopa peria. Deti si z nej brali menšie 
kôpky pred seba a jednotlivé pierka 
dostávali v ich rukách novú podobu. 
Jeden biely chumáčik, potom druhý 
a skrútená kostrnka nabok. Väčším 
pierkam ponechali hlavičku, uviazali 
metličky na potieranie koláčikov.
l šúpačka – vyzliekali klásky, zvia-
zali (také viazaničky viseli voľakedy 
na tyčiach pod strechou v každom 

dome). Zo šúpolia zhotovili bábiky, 
košíčky, zvieratká.
l  svetlonos – v rukách detí veľké 
žlté dyne sa premenili na žartovné 
lampáše
l  ako dávali správy na známosť 
(bubon prevesený cez plece na šiji, 
za ramienkami zastrčené dve paličky, 
ktorými potom udierali do vrchnej 
časti bubna).

Niektoré príbehy sa nedali zdra-
matizovať, ale keď pani Dobruška, 
ktorá sedela vo veľkom kresle zakry-
tom kockovanou dekou pri sviečke 
s vanilkovou vôňou, začala čítať, 
deti sediace okolo na vankúšikoch 
sa v okamihu preniesli do dávnej 
doby. Dozvedeli sa, ako sa piekol 
chlieb, kto bol drotár, ako prebiehali 
dedinské svadby, hody, oblievačky, 
dušičky, zabíjačky. Predstavili si, ako 
voľakedy mlátili obilie, ako deti be-
hali  po mlákach, podupávali po blate, 
prečo dávali do okna cukor pre bocia-
na, čo je putovné kino.

Na podujatí sa zúčastnilo 353 
žiakov 1. i 2. stupňa, ktorí sa 
postupne vystriedali v knižnici 

v priebehu celého týždňa. 
Deti sa potešili, že získali od 
autorky podpis do pamätníčka 
s venovaním s malou kres-
bičkou. 

 Mgr. Alžbeta Vöröšová 
 a Mgr. Jana Janečková
 ZŠ Tbiliská 4

...ako let motýľa...

Krátky výlet do histórie
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Kam za športom v mesiaci január
21.1.2010 – Florbalový turnaj na ZŠ Kataríny Brúderovej vo Vajnoroch – 9, 00 h

VÝSLEDKOVÝ SERVIS
STOLNÝ TENIS
Extraliga – muži, 5. kolo
MSK Malacky – Mostex Rača 4:6, Stavoimpex 
Holíč B – Mostex Rača 3:7

Superliga 6. kolo
UTTC Stockerau – Mostex Rača Bratislava 6:1

HOKEJBAL 
BAHBL 
9. kolo Olymp Rača – Kobra DNV 7:11, 
10. kolo Olymp Rača - Greenhorns 10:3

Na sklonku novembra Komi-
sia školstva a športu MÚ Bra-
tislava Rača pripravila 2. ročník 
branného preteku pre žiakov 6. 
a 7. ročníkov základných škôl.

Amfiteáter v Knižkovej do-
line bol miestom, kde sa mohli 
nachvíľu preniesť do situácií, 
ktoré vznikajú pri ohrození 
života. 

Po odbehnutí dvojkilo-
metrového okruhu štvorčlenné 
zmiešané družstvá  na jed-
notlivých stanoviskách plnili 
úlohy, pri ktorých si zahádzali 

granátom na cieľ, predviedli sa 
s plynovou maskou a ukázali 
svoje vedomosti pri testoch 
z ochrany prírody, zdravot-
nej prípravy a civilnej obrany. 
Najobľúbenejšie však bolo 
stanovisko, na ktorom pod ve-
dením poslanca MZ Bratislava-
Rača Ľubomíra Krampla a jeho 
syna Wernera, žiaci strieľali 
zo vzduchovky a airsoftových 
zbraní. Deti s otvorenými ústa-
mi počúvali teoretické pokyny 
o bezpečnosti pri streľbe 
a nevedeli sa dočkať, keď si 

konečne, niektorí po prvýkrát 
naozaj vystrelia. 

Po zrátaní všetkých bodov  
1. miesto a Putovný pohár, ktorý 
do súťaže venoval poslanec Ju-
raj Madzin získalo družstvo zo 
ZŠ s MŠ K. Brúderovej a na 
druhom a treťom skončili žiaci 
zo ZŠ Tbiliská.

Ďakujem touto cestou uve-
deným poslancom za ochotu 
a pomoc pri zorganizovaní tohto 
podujatia, na ktoré zúčastnení 
určite tak skoro nezabudnú.
 Marek Porvazník

Žiaci si z chuti zastrieľali
13
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Radí lekár
Opäť sme raz 
prišli na koniec roka

Je čas bilancovania, hodnotenia predchádzajúceho života, ale aj čas 
nových predsavzatí, s ktorými chceme vykročiť do nasledujúcich dní. 
Budem sa opakovať, ak na tomto mieste spomeniem psychickú traumu, 
ktorú zažijú mnohí z nás, ktorí sa ocitli vlastnou vinou, alebo cudzím 
zavinením v núdzi - či už hmotnej, alebo zdravotnej. Nadchádzajúce 
šťastné a veselé dni budú pre nich záťažou. 

Depresia spolu so stratou pocitu príslušnosti k určitej rodine, alebo 
komunite sa dostáva do popredia a prežíva sa veľmi intenzívne. Snaha 
vyriešiť si svoje vlastné problémy neraz veľmi intenzívne stroskotá 
na pocite chladu, hladu a nedostatku finančných prostriedkov. Aktivita 
úradov a rôznych organizácií v tomto období pomôže skorigovať tieto 
nedostatky, ale len na krátku dobu. Zdravotné problémy telesné, alebo 
duševné, veľmi výrazne ovplyvňujú aj ľudí, ktorí v predchádzajúcom 
čase stratili niekoho zo svojich blízkych, ľudí, ktorí žijú v domovoch 
sociálnych služieb, deti v mnohodetných, alebo neúplných rodinách, 
deti žijúce v detských domovoch. Je na nás, aby sme pomohli im aj 
sebe tak ako môžeme, zvýšenou pozornosťou voči svojim blízkym, 
vecným, alebo finančným darom tým, ktorí sú na to odkázaní. Buďme 
všetci v novom roku 2010 pripravení pomáhať, pretože pomáhať sa 
má. Žime všetci tak, aby sme každý večer mohli usínať s pocitom 
dobre vykonanej práce, s pocitom sociálneho bezpečia, ale hlavne 
snažme sa všetci uchovať, ak nie zlepšiť, si svoj zdravotný stav fyzický 
aj psychický. Teším sa, a dúfam, že sa na stránkach račianskych novín 
budeme stretávať aspoň virtuálne.

Sama sebe si želám, aby som pre vás spracovala ešte niekoľko 
poučných a zaujímavých tém. Nakoniec, aby som nezabudla, dovoľte 
mi krátky vianočný vinš: Keď sneh sa v sviecach ligoce a šťastie je na 
krok, želám Vám veselé Vianoce a šťastný Nový rok.

 MUDr. Jana Radošinská

Riadková inzercia
l Rezanie, búranie  panelu. Tel.: 0908 459 155
l Oprava práčok. Tel.: 0907  795 713, 02/44 871 305
l TV servis u zákazníka. 
        Tel.: 02/44 882 519, 02/62 410 807, 0905 846 710
l Opravy TV, OTF, OVP. Tel.: 0903 356 466
l Tepovanie – kvalitne. Tel.: 0903 320 211.
l Opravy chladničiek a mrazničiek, rýchlo, kvalitne, so zárukou. 
        Tel : 444 60 374, 0905 615 504
l Čalúnnictvo.Tel.: 55 414 616, 0915 832 186
l Opravím vodovod, WC, zapchatý odtok.Tel.: 0904 572 977
l www.rucnaautoumyvaren.com, 0905 77 11 00 
        Kde? V areáli vinárskych v Rači.
l Najväčšia internetová galéria na Slovensku www.predajobrazov.sk
l  Hotel Barónka****Bratislava prijme do pracovného pomeru na 
1/2 úväzok správcu (údržbára – univerzála). Môže byť aj dôchodca s VŠ 
vzdelaním v stavebnom, alebo technickom odbore. Elektrikárske skúšky 
výhodou. Predpokladaný termín nástupu je december 2009. Plat dohodou. 
Kontakt: 0904 218 784 alebo priamo na marketingovom oddelení.

Pod vedením učiteľky slo-
venského jazyka a literatúry  
Margaréty Hanákovej  sa žiaci 
siedmeho ročníka pripravovali 
na  rétorický súboj v dra-
matizácii textov z literatúry. 
V porote bola Dobroslava 
Luknárová a vedenie školy zas-
tupovala Oľga Mäsiariková.  
Vypracované pravidlá súťaže si 
vopred sami žiaci odsúhlasili. 
Svojím vystúpením si kul-
tivovali svoje komunikačné zručnosti 
pred obecenstvom, ktoré tvorila po-
rota a spolužiaci. A čo na to samotní 
žiaci? Hodnotia Zuzana Vančová 
a Braňo Turanovič , VII.B

„Na prípravu sme mali približne 
mesiac. Najprv sme mali triedne 
kolo a odtiaľ sme postúpili do medzi-
triedneho, tri skupiny z každej triedy.  
Sama som nakoniec súťažila v dvoch 
skupinách. V prvej skupine sme si vy-
brali ukážku z knihy Vystrašená sestra 
od Thomasa Brezinu, dielo Všetko je 
inak. V druhej skupine som zaska-
kovala za chorého spolužiaka. Tesne 
pred súťažou som dostala text Ako 
myšky čítali z knižky od autorky Xé-
nie Faktorovej. Konkurenčná skupina 
paralelnej siedmej triedy mala dielo 
Tomáš a Alica v horách, Korytnačka 
a opička.“

„Súťažná trieda bola pekne upra-
vená. Na tabuli boli portréty našich 
divadelných osobností, J. Kronera, M. 
Vašáryovej, M. Dočolomanského. Di-
váci boli spravodliví a každému dali 
toľko bodov, koľko si každý zaslúžil.  
Po hlasovaní ale ešte porota rozhodo-
vala, kto vyhrá súťaž. Pri vyhlasovaní 
víťaza sme si urobili spoločné fotky 
v skupinách. Dobroslava Luknárová 
vytvárala napätie a konečné rozhod-
nutie bolo takéto: 1. miesto: družstvo 
VII. A v zložení Gregorovičová -  
Havlíčková, Ďurdiaková  a Svitková. 
Naša skupina zo VII.B skončila druhá 
podľa rozhodnutia poroty v zložení 
Vančová – Turanovič – Kečkeš. 
Ako tretia obstála skupina zo VII. A 
Štecková – Ďurdiaková – Vlado. 

Aj takéto môže byť vyučovanie 
slovenského jazyka a literatúry. 

 Mgr. Mária Dolnáková, 
 ZŠ  s MŠ Hubeného 25

Siedma A versus Siedma B

Krasnianski seniori boli v novembri 
a decembri aktívni. Tradičné mesačné 
podujatia - riešenie klasických krížoviek 
- realizoval člen ZO JDS Krasňany  
Bohumír Hanzlovský a predsedníčka 
ZO SZTP Krasňany Anna Holecová 
precvičovala so seniormi ďalšiu sériu 
relaxačných cvičení. Svoje vedomo-
sti si 21 členov klubu overilo v devia-
tom pokračovaní súťaže Krasniansky 
Vševedko. Víťazom sa stal Alexan-
der Vrtoch a za ním skončili Margita 
Kišacová a Mária Dudášová. Súčasťou 
jesennej sezóny býva aj gurmánske Ka-
tarínske posedenie, keď si krasnianski 
seniori pochutnajú na kačacine, lokšiach 
a kapuste. V adventnom období zreali-
zovali spoločne s pracovníčkou úradu 
Vierou Kopečnou krásnu vianočnú vý-
zdobu priestorov Krasnianskej besedy 
a atmosféru blížiacich sa sviatkov 
pokoja potvrdili spoločným zdobením 
medovníkov. Medzi seniorov zavítal 
i Mikuláš (Ing.Jozef Házy) a obľúbený 
čertík Bertík (Mgr. Štefan Ruman), ktorí 
ich obdarovali nielen sladkosťami, ale 
i pravým uhlím. Oboch a samozrejme 
aj skôr narodených obyvateľov Kras-
nian prišli peknými koledami pozdraviť 
deti z Materskej škôlky na Cyprichovej 

pod vedením poslankyne a učiteľky 
Márie Šujancovej. Na pozvanie vikára 
Františka Bartoša v druhú adventnú 
nedeľu prišiel po prvýkrát Mikuláš aj 
pred Katedrálu sv.Šebastiána, pričom 
obdaroval darčekmi nielen deti, ale aj 
dospelých z Krasnian. Podujatie kom-
pletne organizačne zabezpečovali po-
slanci Jozef Házy a Mária Šujancová 
a Štefan Ruman. Darčeky a balíčky 
pre seniorov poskytol starosta Ján 
Zvonár a všetci 7 krasnianski poslanci 
(Milan Andráš, Jozef Bratina, Jozef 
Házy, Ivan Janečka, Tibor Krekovič, 
Jana Radošinská, Mária Šujancová). 
Vianočnú atmosféru v Krasňanoch 
navodilo podujatie, ktoré pripravila 
komisia kultúry po prvýkrát – stretnutie 
obyvateľov s podávaním kapustnice 
a vareného vínka. Tesne pred Viano-
cami v Katedrále sv.Šebastiána rodina 
Jendruchovcov uskutoční vianočný 
koncert. V decembri sa ešte seniori 
stretnú na spoločnej oslave 23 jubilan-
tov, ktorí si pripomenú svoj sviatok na- 
rodenín v poslednom štvrťroku. Na 
záver roka výbor klubu dôchodcov 
uskutoční klubové posedenie, keď spe- 
vom a tancom sa seniori rozlúčia s ro-
kom 2009.  Výbor KD Krasňany

Seniorsky záver roka v Krasňanoch
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S hlbokým zármutkom a spomienkou 
v duši sme sa 19. novembra 2009 na 
cintoríne v Rači rozlúčili s Viliamom 
Fialom, ktorý zomrel v sobotu 14. 
novembra 2009. Ďakujeme všetkým 
za prejavenú sústrasť a kvetinové 
dary. Česť jeho pamiatke

So smútkom v srdci oznamujem 
všetkým známym a priateľom, že 
dňa 7.12.2009 nás náhle opustil 
vo veku 77 rokov náš drahý Mgr. 
Štefan Ruman. Kto ste ho poznali 
venujte mu tichú spomienku. Ing. 
Jozef Házy

Dňa 22. 12. 2009 uplynie rok, čo 
nás navždy opustila naša milovaná 
mama, babka a prababka Božena 
Benkovičová, rodená Stovíčková. 
Kto ste ju poznali, venujte jej tichú 
spomienku spolu s nami. S láskou 
spomínajú synovia a dcéra s rodinami.

Dňa 11.1.2010 bude 10 rokov, čo 
nás opustila naša drahá Štefka 
Klinková. So smútkom v srdci 
smútiaca rodina.

V roku 2010 by 
sa boli dožili 
životných jubileí 
100 a 95 rokov 
naši drahí rodičia 
Rafael a Paulína 
Cíchovci. S lás-
kou si na nich spomínajú syn Ján a dcéry Božena 
a Anna s rodinami.

Dňa 15.1.2005 nás navždy opustil 
náš manžel, otec a dedko Ing. 
Eduard Polakovič. Pri tejto 
príležitosti si naňho spomína 
rodina.

  Spomienky

Najúžasnejšie 
jogurtové rezne

Suroviny: 8 kuracích rezňov z pŕs, 1 veľký 
hustý biely jogurt, 2 celé vajcia, 4 strúčiky 
cesnaku, soľ, korenie a ďalšie koreniny podľa 
chuti

Postup: Kuracie rezne naklepeme, oso-
líme, okoreníme a namáčame do jogur-
tovej marinády. Tú pripravíme zmiešaním 
jogurtu, vajec, cesnaku, soli a korenia  
(+ grilovacie korenie). Potom mäso necháme 
odležať v uzatvorenej nádobe v chladničke. 
Najskôr na druhý deň vyberieme rezne 
z marinády, obaľujeme v strúhanke a opatrne 
smažíme. Takéto rezne je možné pripraviť aj 
z bravčového stehna.

SVV gen. M. R. Štefánika
Mária Minariková
František Janata
Janka Moravanská
Zdenka Janatová
Andrea Nagyová

Klub dôchodcov Rača
Ing. Valéria Benkovičová
Anna Martišová

Klub dôchodcov Krasňany
Juliana Balážová
Valéria Havlínová 
Agneša Juhaniaková
Elena Koláriková 
Zita Beňová
Angelika Černušková
Oľga Revická 

Slovenský zväz invalidov ZO Rača
Juliana Balážová
Alica Stuppacherová
Agneša Juhaniaková
Vlasta Kulíšková
Ľudmila Kovačičová
Erika Kabaňová
Mária Režná
Michal Hrablík
Milan Khandl
Jozefína Demčáková
Monika Kúdelová

   JubilantiZ  (január)

BLAHOŽELANIE
Dňa 18.12.2009 sa dožíva 77. narodenín pani 
Anežka FIALOVÁ. Do ďalších rokov života jej 
prajeme veľa zdravia, šťastia a lásky v kruhu jej 
najbližších.  S láskou celá rodina.

S príchodom najkrajších sviatkov Vianoc 
a Nového roka 2010 prijmite blahoželanie:

Nech radosť a svetlo prežiari nielen 
sviatočné chvíle Vianoc, ale tiež všetky dni 
Nového roka, prežité v zdraví, šťastí a ob-
klopení láskou svojich najbližších.

Za členov samosprávy KD Renata Fitošová

Miestny odbor Matice slovenskej 
Bratislava – Rača Vás srdečne pozýva na

 
17. ples Matice slovenskej v hoteli Barónka dňa 30. januára 2010 o 19.00 hodine, 

cena: 33 €.
V cene večera (prípitok, predjedlo, hl. jedlo, 1/2l vína, káva, zákusok, minerálka), tombola, 

hudba - skupina Romantic Sax Band
Predpredaj vstupeniek:  od 4.1.2010 je každý pondelok od 18. do 20. h v Obecnom dome 

na Alstrovej 249, alebo telefonicky a e-mailom: Ing. Mária Voznická, 0905 531 518, maria.
voznicka@mazuma.sk

Plán sedenia:  www.matica.mazuma.sk/plan_sedenia.html

Život okolo nás píše príbehy života, kde nás naj-
viac osobne citovo zasiahne, ak niekto blízky v rodine, 
priateľ, sused, ktorý vedel rozdávať dobrú náladu a po-
hodu navždy odíde na ten povestný nebeský obláčik. 
Ako veľmi vedia chýbať títo ľudia v každodennom 
dnešnom uponáhľanom živote, ktorí vás vedeli vždy 
povzbudiť, pohladiť úsmevom, dodať vám silu a ener-
giu, aby sa vám ľahšie kráčalo životom s vedomím, že 
ľudské dobro predsa len existuje.

Rendez mal tiež veľa takýchto slnečných ľudí, 
ktorí dokázali vdýchnuť do susedských vzťahov pokoj 
a dobrú žičlivú atmosféru, vždy vás dokázali obdariť 
svojím úprimným záujmom o vaše starosti a problémy, 
poskytnúť nezištnú pomoc či dobrú radu. 

Mnohých nás veľmi zabolelo, keď nám odišiel 
Stanko Chobot z 24 - bytovky na Dopravnej, ktorého 
som snáď celú dobu, čo sme sa poznali, videl len s jeho 
nákazlivým úsmevom a nezlomným optimizmom riešiť 
aj veci nemožné. Stanko, veľmi, veľmi chýbaš, 24-by-
tovka akosi ľudsky stíchla, chýba tam tvoja schopnosť 
spájať ľudí v dobrom aj zlom.

Vladko Stopka, tak som veľmi veril, že vyhráš ten 
svoj ťažký boj s chorobou, že ťa budeme so susedmi 
stretávať, tešiť sa na tvoje vtipné glosovanie života, an-
glický suchý humor, obdivovať ten tvoj pokoj, ktorý si 
vedel prenášať aj na nás.

Jožko Schmidt, priateľ mnohých nás z detských hier, 
mladíckych huncútstiev, futbalových zápasov, ktoré si 
tak vyšperkoval slovnými bonmotmi počas hry, alebo 
brazílskymi kľučkami a la Pele.

Legendárny doktor Dušan Kupka tak náhle 
a nečakane ste odišli na nebeský obláčik, kde sme sa 
vám mnohí Rendezáci nestačili dostatočne morálne 

poďakovať, že ste sa o mnohých z nás zdravotne postarali 
od dieťaťa, až po dospelý vek. Navždy zostanú v pamäti 
starých Rendezákov vaše záslužné aktivity v Červenom 
kríži s pani Fraňovou, vaša obetavosť keď ste robili ro-
dinného lekára po celom Rendezi, v piatok či sviatok.

Zdenko Mader, ťahúň nášho detstva a mladosti, 
odišiel tiež viac ako priskoro, ale generácia jeho súput-
níkov nikdy nezabudne, že to bol on,  ktorý vymyslel 
množstvo aktivít nielen v hrách, ale aj pri skvalitňovaní 
života na Rendezi. Vedel nadchnúť, strhnúť svojich 
„parťákov“, obohatil nás o mnohé zážitky a spomienky 
v našich životoch.

Vierka Blisková, naša spolužiačka zo základnej 
školy, preťala svoju pozemskú púť vo chvíli keď sme 
spoločne tak oduševnene plánovali stretávku našej 
generácie spolužiakov takmer po 40 rokoch. Bola to 
dievčina vždy plná úsmevu a dobrej nálady, ochotná sa 
aj rozdať, len aby prispela k realizácii dobrých nápadov 
a myšlienok.

Nečakanou ľudskou stratou bol odchod v jeseni 
života pani Krajčovičovej, Gálovej dlhoročných 
Rendezáčiek, po ktorých zostanú ich osirelé predzáhrad-
ky bytoviek, dobroprajný pozdrav a úsmev, ktorý patril 
k ich osobnostiam.

Viem, ľuďom sa má poďakovať vtedy, keď ešte 
žijú, keď môžu cítiť a vidieť, že ich dobré srdiečko má 
zmysel, že pomáha ľuďom v živote. Tak dovoľte, tí 
čo ste na nebeskom obláčiku a odišli ste tak nečakane, 
cítiť tu po vás veľké ľudské prázdno, ďakujeme, boli 
ste „ohrievačikom“ na duši, šťastím pre nás, ktorí sme 
mohli s vami žiť spoločnú dobu svojich životov.

S úctou na Vás nikdy nezabúdajúci Rendezáci.
 Cyril Sekerka

Tí, na nebeskom obláčiku

´
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Račianske srdce
3.1.  16.00  Odovzdanie ocenení v priestoroch Hotela 

Barónka. Slávnostné zasadnutie Miest-
neho zastupiteľstva BA - Rača.

Kultúrne stredisko Žarnovická 7
OSVETA Rača s.r.o (tel. č.: 02/4488 9319)
5.1.    18.00 MO SZZ - prednáška
9.-10. 10.00 Vzdelávací kurz
10.1.  16.00  Tanečná zábava, hrá PROVA, 
   vstupné: 2 € 
11.1. 18.00   Poslanecký deň 1. a 2. obvod
12.1. 16.00 Výborová schôdza SZI
22.-24. 10.00 Vzdelávací kurz
30.1. 15.00 MO SZI – výročná členská schôdza 
31.1. 16.00  Tanečná zábava, hrá DUO RETRO
                   vstupné: 2 €
Po–Pi:  Klub matiek, angličtina pre deti, hra na 

gitaru

Tvorivé dielne a výtvarné kurzy
(tel: 02/44637326)
Po - Pi  individuálna a skupinová výtvarná tvo-

rivosť
Ut matky a deti
Noví záujemcovia sa môžu prihlásiť osobne v KS 
Žarnovická.

Krasnianska beseda
Kadnárova č. 19 (tel.č.: 02/4488 2088)  
11.1. 18.00   Poslanecký deň 3. obvod 
Po, Št 14.-19.00 Klubové dni Klubu dôchodcov
Ut  17.15 Jóga
Pi   17.00 Šachový krúžok
Ne    9.00 Šachový krúžok

Kultúrne stredisko Impulz
Dopravná 22  (tel. č.: 0902 551867)  
11.1. 18.00  Poslanecký deň 4. obvod
Po 13.30 Výučba hry na gitaru 
Po, Št 19.00 Cvičenie žien
Ut,Pi 15.00-16.00 Čitateľský kútik, Knižnica
Ut, Pi 16.00-20.00  Klubové popoludnia pre deti a 

mládež
Št 16.00-18.00  Klubové popoludnia pre deti a 

mládež
Št 15.00-16.30 Klub dôchodcov Východné
Pi 18.00 Výtvarný krúžok  

Račiansky výber - mesačník obyvateľov mestskej časti Bratislava-Rača. Poštová adresa: MÚ Kubačova 21, 831 06 Bratislava. Redakcia: Žarnovická 7 - telefón/fax: 4488 6209  
E-mail:redakciarv@raca.sk Zodp. red. PhDr. Oľga Janíková. Inzercia a spomienky Hedviga Ďurfinová, e-mail: durfinova@raca.sk. Registrácia MK SR EV č. 2979/09. Vydáva MÚ 
MČ Bratislava-Rača - Internet: www.raca.sk - Redakčná rada: Mgr. Rafael Rafaj - predseda, PaedDr. Jozef Bratina, Martin Jóna, JUDr. Juraj Madzin, MUDr. Jana Radošinská, Martina 
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Klub matiek s deťmi
Žarnovická 7
l.-8.1. Vianočné prázdniny
12.1. 10.00 a 15.00 Tvorivé dielne
13.-14.1. Vonkajšie aktivity (tanec, loptové hry, atď.)
15.1. 10.00 Cvičenie pre mamičky
19.1. 10.00 a 15.00 Tvorivé dielne
20.-21.1. Vonkajšie aktivity (tanec, loptové hry, atď.)
22.1. 10.00 Cvičenie pre mamičky
26.1. 10.00 a 15.00 Tvorivé dielne
27.-28.1. Vonkajšie aktivity (tanec, loptové hry, atď.)
29.1. 10.00 Cvičenie pre mamičky
V prípade nepriaznivého počasia budú vonkajšie ak-
tivity presunuté do priestorov klubu.
V ostatných dňoch u nás prebieha voľná zábava, hry, 
hudobné aktivity a mnoho ďalších zaujímavých ak-
tivít pre najmenších.  
 Tešíme sa na Vás.

Klub dôchodcov Rača
Žarnovická 7 (tel.č.: 02/4488 3345)
Po. 14.00-18.30, Ut. – St. 14.00-16.30, Št. 13.30-16.30
  7.1. 10.00 Zasadnutie samosprávy
11.1. 14.00 Novoročné stretnutie
Pondelky:14.00 Priateľ. a spol. posedenia v klube
Ut.-St.: 14.00 Lúštenie krížoviek, šikovné ruky, 
spol. hry, posedenie pri hudbe, sledovanie TV, DVD
Štvrtky: 13.30 Spevácky krúžok – nácvik piesní

Klub dôchodcov Krasňany
(tel.č.: 02/ 4488 2088) 
Po,Št 14.00 – 19.00 Priateľské stretnutia v klube
  4.1.  12.00 Výbor KD Krasňany
11.1.  14.30 Riešime SUDOKU
          18.00 Poslanecký deň
13.1.  13.00 Výbor ZO JDS Krasňany
          14.30 Krížovky ZO JDS Krasňany
18.1.  14.30 Výročná členská schôdza KD Krasňany
20.1. 14.30 Relax - cvičenie seniorov
25.1. 14.30 „Šnapser je naše hobby“ – kartárska súťaž
27.1. 14.30 Výbor ZO SZTP Krasňany

Slovenský zväz invalidov ZO Rača
Albánska 14, (tel.č.: 02/4488 4264)
31.12.09 18.00 Silvester
12.1.       16.00 Výborová schôdza SZI
22.1.        Kúpanie Veľký Meder
30.1.        Výročná členská schôdza 
30.1.       14.00 Zábava

Katolícke bohoslužby 
Rímskokatolícka cirkev 
Farnosť Bratislava-Rača
(Alstrova 121, t. č.: 02/4488 4604) 
Farský kostol sv. Filipa a Jakuba (Fk):
Pondelok-Sobota: 18.00 h, Nedeľa: 7.30, 10.00 h
Kostol Panny Márie Pomocnice kresťanov (Dk):
Pondelok-Sobota: 6.45 h, Pondelok: 18.00 h, Streda: 
7.20 h, Nedeľa:  9.00, 11.30, 19.00 h
Domov dôchodcov:
Utorok: 15.30 h
Kultúrne stredisko Impulz, Dopravná 22:
Nedeľa: 8.00 h
Katedrála sv. Šebastiána v Krasňanoch:
Po, Str, So: 7.00 h, Ut, Št, Pi:18.30 h 
Ned.: 9.00, 10.30 a 19.00 h
1.1.  Slávnosť Panny Márie Bohorodičky
       - sv. omše ako v nedeľu
6.1. Zjavenie Pána – sv. omše ako v nedeľu
 www.fararaca.sk

Služby Božie ECAV 
Cirkevný zbor Evanjelickej cirkvi augsbur-
ského vyznania Bratislava-Rača
(Alstrova 39, t. č.: 02/4488 3403) 
Vás pozýva na bohoslužobné stretnutia:
Evanjelický kostol (Alstrova ul.)
Nedeľa o 8.30 h Služby Božie 
Detská besiedka sa koná o 9.45 h na fare. 
Streda o 17.00 Stredtýždňové Služby Božie
1.1. 8.30 Služby Božie na Nový rok  
5.1. 9.30 Služby Božie v Dome dôchodcov,
Podbrezovská ul. 28 
6.1. Služby Božie na Zjavenie Krista Pána mudrcom
V nedeľu 10 . 1. Služby Božie s Večerou Pánovou
Zborová mládež  sa  stretáva na štúdium Biblie v so-
botu  o 18.00 h. 
 (Zmenu programu si vyhradzuje sám život)

Kresťanský zbor v Rači   
Alstrova 38, (tel.č.: 0908 390753,www.kzraca.sk)
Nedeľa 9.30 Večera Pánova
            11.00 Bohoslužby pre celú rodinu
            18.30 Výklad Biblie 

Prednáška Slovenského zväzu záhradkárov ZO 3–2 
Bratislava – Rača bude dňa 5. 1. 2010 o 18.00 h 
v KS na Žarnovickej ulici.
Témy:  Príprava pôdy a zabezpečovanie optimálnych 
úrod v záhrade. Pestovateľské tvary a zimný rez 
viniča hroznorodého.
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